
que era dins la branca, pensant que això no
tindria cap importància. En aquell període, el
Vaquer era el degà. Al cap d’un mes ens va
convocar al seu despatx. La veritat és que va ser
molt clar, rígid i convincent, em va sorprendre.
A conseqüència, ens vam veure obligats a refer
la matrícula de manera excepcional. En el meu
cas no volia deixar l’Àlgebra Homològica i vaig
fer-la “sense efectes acadèmics”.
Com a degà, també va gestionar la resolució del
problema del no pagament de les nòmines dels
professors ajudants, contractats l’octubre del
1978 però que no van rebre la primera nòmina
fins a finals de gener, i els endarreriments fins
a l’abril del 1979; mai se’n va saber la raó.
Ja no era degà, però va tenir un paper clau
de mitjancer en el gran conflicte de la vaga
dels professors no numeraris, coneguts com els
“PeNeNes”; a la Facultat de Matemàtiques va
ser una cosa sonada, i ho recorden perfectament
els que ho van viure.
Quan vaig presentar la tesi, ell va fer un
comentari sobre el títol, mig de broma mig
seriosament, però a mi em va sobresaltar.
Durant els cinc anys que vaig estar de professor
a la UB, hi vaig tenir els tractes normals que
pot tenir un simple ajudant amb un catedràtic
consagrat d’un altre departament (en aquella
època els departaments tenien una autonomia
docent total).
En els anys següents, la relació va minvar més.
Recordo perfectament el dia del seu homenatge
de jubilació: va ser un acte molt emotiu i
concorregut. Encara en conservo el fullet. Va
ser la darrera vegada que la professora Griselda
Pasqual, a la qual el professor Vaquer tenia
gran estima, va fer una aparició pública. També
recordo la seva rialla en veure la cara de

sorpresa de la doctora Pasqual quan el professor
Joan Girbau, en petit grup, va expressar el seu
desig d’esdevenir el proper papa de Roma. Els
que coneixen en Joan Girbau saben a què em
refereixo.
Ell va agafar el canvi de legislació respecte a
l’edat de jubilació del professorat universitari,
cosa que el va tenir molt pendent. Això va
comentar-m’ho diverses vegades. També recor-
do quan li van concedir el Pin d’Or de la
SCM per la seva dedicació de tota la vida a
la preparació i participació en les Olimpíades
Matemàtiques i en general a la SCM. Ell
tenia especial interès en la relació ensenyament
d’universitat i ensenyament de secundària, i
sovint ens comentava problemes “bonics” de les
olimpíades.
Era el darrer representant de tot el grup de
catedràtics d’aquella època; tots els altres (Tei-
xidor, Augé, Cascante, Mallol, Aguiló, Gaeta)
havien mort relativament joves. Això ens havia
impressionat, als que en vam ser alumnes, i
ens preguntàvem quines sensacions podia tenir-
ne ell. A posteriori em va transmetre, més
d’un cop, l’enyorança pel fet d’anar-se quedant
sol.
Algunes cultures del món tenen una filosofia
de la mort que diu que “una persona no mor
definitivament fins que tota persona que l’ha
conegut no mori”. Fa poc es va estrenar una
pel.lícula, Coco, de dibuixos animats, que tracta
d’aquest tema. Està ambientada a Mèxic, i
allà encara ho fan més bonic: “Una persona
no mor definitivament mentre hi hagi persones
vives que la recordin i l’estimin”. Jo crec que el
professor Josep Vaquer serà recordat i estimat
per totes les persones que el van tractar: era un
gran docent i una millor persona.

Josep Vaquer, Pin de Plata del Cangur
Comissió Cangur de la Societat Catalana de Matemàtiques

Se’ns feia difícil començar aquest escrit de
remembrança en un moment trist i envoltats
de circumstàncies especials, que han fet que
no poguéssim donar personalment el condol a
la Mercè Guilemany. Per això reproduïm les
paraules que vam dedicar l’any 2005 amb motiu
d’haver atorgat el Pin de Plata del Cangur a
Josep Vaquer (cf. “Cangur 2005: el X-Cangur

de la SCM, el concurs de relats i els Problemes
a l’Esprint”, SCM/Notícies, número 21, juliol
2005).

Enguany, a proposta de la comissió Cangur,
ratificada per la junta de la SCM, va rebre
el Pin de Plata del Cangur Josep Vaquer i
Timoner.
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Totes aquelles persones a qui ja fa temps
que ens rosega el cuc de les activitats de
resolució de problemes hem coincidit sempre
amb el doctor Vaquer. Ell va tenir un paper
decisiu en la consolidació de l’Olimpíada
Matemàtica a Catalunya des de les primeres
edicions, quan era una fase “del distrito uni-
versitario de Cataluña y Baleares”, i també
posteriorment, quan la Societat Catalana de
Matemàtiques es va fer càrrec de l’organit-
zació de la fase catalana. Moltes vegades ha
estat el president del tribunal qualificador
d’aquesta activitat i hi ha suggerit enunci-
ats de problemes sempre interessants. I pel
que fa al Cangur, el Pin de Plata és el
reconeixement de la valuosa i constant tasca
d’assessorament que la comissió ha rebut
de part del doctor Vaquer per millorar la
redacció dels enunciats.

Per a algunes persones, la relació del Dr.
Vaquer amb el Cangur va començar el dia del
primer Cangur, el 22 de març del 1996. Aquell
divendres al vespre ens trobàvem la promoció
del 1971 de la Facultat de Matemàtiques de
la UB. A la tarda s’havia celebrat la prova i

allà, al pati de Ciències de la nostra universitat,
ens vam trobar, també, amb alguns professors.
Vam comentar alguns enunciats del Cangur i en
vam copsar la novetat. Amb l’atabalament de
vigilar que tot anés bé, algun problema se’ns
havia resistit. Allà, a peu dret, el Dr. Vaquer
ens va fer una petita lliçó de geometria, una
lliçó més de les moltes que havíem rebut d’ell
en aquell edifici.

Després el Cangur va anar creixent. Cada
vegada era més important una revisió dels
enunciats i les solucions, i encertar-la amb la
redacció acurada. En aquesta tasca, que en
diem “d’assessoria externa”, sempre ha estat
fonamental la col.laboració del Dr. Vaquer.
Això ens ha permès visitar-lo sovint a casa
seva i tenir-hi llargues converses; hi parlàvem
dels enunciats del Cangur, però també d’altres
aspectes de l’educació matemàtica i del món en
general. La darrera, aquest passat mes de gener,
un matí que ara esdevé inoblidable.

Doctor Vaquer, quantes coses ens ha ensenyat
amb el seu saber matemàtic, però, sobretot,
amb la seva bonhomia i amabilitat!

Fragments del recull de dedicatòries

A la Facultat de Matemàtiques de la Univer-
sitat de Barcelona, només arribar ja em vaig
trobar el Dr. Vaquer, a l’assignatura de Geo-
metria I, el setembre del 1975. Recordo molt
bé la seva primera classe. Va ser el primer cop
que un professor em feia una classe en català!
Tota una novetat, en aquella època.

I recordo la primera reflexió que ens va fer
sobre la naturalesa de les matemàtiques. “On
rau la dificultat, i la complexitat de les mate-
màtiques? Les matemàtiques estudien objectes
relativament senzills. Un triangle, un quadrat.
La biologia, per exemple, estudia objectes molt
més complexos; una formiga, per exemple, és
infinitament més complexa que un triangle.
Per què, doncs, és més complicat l’estudi
que les matemàtiques fan d’un triangle que
el que la biologia fa d’una formiga? Doncs
perquè la matemàtica, quan es proposa l’estudi
d’un triangle, ho vol saber tot, del triangle! I
aquesta ànsia de voler-ho saber tot, porten al

fet que l’estudi d’un triangle sigui molt més
complex que l’estudi d’una formiga”. I així vam
començar aquell primer curs de la llicenciatura.

Carles Capdevila

Recordo perfectament la seva manera de fer les
classes. Arribava amb uns papers doblegats, que
poques vegades es mirava. Començava a parlar i
la classe sortia de manera natural. Era un goig,
escoltar-lo i seguir-lo! (. . . ) Si no el seguia era
impossible prendre apunts!
Però també recordo el seu vessant humà i en-
coratjador, quan, després del primer parcial de
Geometria de 1r, em va cridar al despatx i em
va animar a continuar estudiant matemàtiques,
perquè en una part de l’examen, que jo no
tenia ni idea de com resoldre, havia començat a
escriure possibles vies d’atac. La seva atenció
va ser especialment motivadora. Sempre el
recordaré com un gran matemàtic, una per-
sona entranyable de la qual les matemàtiques
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